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سالِ سختِ خورد و خوراک دانشجویان
هر چند دانشــگاه ها خــود را آمــاده میزبانی از 
دانشــجویان کرده انــد اما بزرگ تریــن دغدغه و 
نگرانی شــان، تأمین کمی و کیفی نیازهای رفاهی 
دانشجویان اســت. مســأله ای که برخی روسای 
دانشــگاه ها را بر آن داشت تا به وزیر علوم و حتی 
رئیــس جمهوری نامه بنویســند و خواهان توجه 
بیشتر دولت نسبت به برطرف ساختن موانع مالی، 

بر سر راه امور رفاهی دانشجویان باشند.
در این زمینه فرهاد رهبر، رییس دانشــگاه تربیت 
مدرس ۱۵ تیرماه امســال، نامه ای چند بندی که 
حکایت از مشــکلات عدیده این دانشگاه و اعضای 
هیأت علمــی اش از بعد مالی داشــت، به رئیس 

جمهوری نوشت.
در یکــی از این بندها آمده بــود: در حال حاضر 
بیشتر بودجه دانشــگاه ها برای پرداخت حقوق و 
مزایای اعضای هیأت علمی و کارمندان قراردادی 
و شــرکتی و تأمیــن تغذیه دانشــجویی و امور 
خوابگاه هــا و ســاخت ســاختمان های نیمه تمام 
صرف می شــود و عملًا میزان ناچیز و بسیار کمی 
یعنــی بین ده تا بیســت درصــد از بودجه برای 
امور آموزشــی، پژوهشی، فناوری، تعمیر و تجهیز 
آزمایشگاه ها، روابط بین الملل و دیپلماسی علمی، 
فرصت هــای مطالعاتی نه به منابــع علمی و امور 

فرهنگی و دانشجویی باقی می ماند.
در ادامه این نامه آمده است: نحوه تخصیص همین 
بودجه ناکافی مصوب دانشــگاه ها توسط سازمان 
برنامه و بودجه نیز مشــکل مازادی است. هر ماه 
دانشــگاه باید عاجزانه و دور از شأن و جایگاه علم 
و عالی، دریافت بودجه ماهانه خود را در ســازمان 

برنامه و بودجه پیگیری کند.
به گفته رهبر، ادامه روند کمبود بودجه برای امور 
دانشگاه قطعاً باعث افول کیفیت آموزشی پژوهشی 
و فناوری، فرهنگی و کاهش رضایت مندی در بین 

دانشگاهیان خواهد شد.
او دلســردی روسای دانشــگاه ها را هم نهیب زده 
و گفتــه: ادامه روند نامناســب فعلی در تخصیص 
بودجــه ماهانه دانشــگاه ها نیز باعث دلســردی 

مدیران دانشگاه ها می شود.
رسول جلیلی، رییس دانشگاه صنعتی شریف  نیز 
در این زمینــه گفته بود: که اگــر تخصیص های 
مربوط به غذای دانشجویی به موقع صورت نگیرد، 
در فرآیند خرید مواد اولیه و قرارداد با پیمان کاران 

ایجاد خلل می شوند.
در این میان، هر چند قرارداد با پیمان کاران جدید 
و قدیم، تأمیــن مواد اولیه غذاهای رســتوران ها 
شامل گوشت، مرغ، برنج و روغن، به سازی و تعمیر 
خوابگاه ها، صنعتی سازی آشپزخانه ها و مواردی از 
این قبیل، تبدیل به طومار دغدغه اصلی روســای 
دانشگاه های کشور شده اما صندوق رفاه با ضرس 
قاطع اعلام می کند امســال بهتریــن خوابگاه ها 
در اختیار دانشــجویان قــرار دارد و قیمت غذایی 
که افزایش یافته اســت به هیــچ عنوان با قیمت 
ساندویچ های رستوران های خارج از دانشگاه قابل 
مقایسه نیست.مسعود گنجی، رئیس صندوق رفاه 
دانشجویان وزارت علوم در گفت و گو با خبرآنلاین 
درباره آمادگی آموزش عالــی برای ارایه خدمات 
رفاهی به دانشــجویان می گوید: وضعیت موجود 
در جامعه را می دانید که به چه صورتی است. یک 
ســاندویچ، چقدر برای شما تمام می شود؟ شما را 
با سه هزار تومان برای صبحانه به هیچ رستورانی 
نمی برند اما ما قرار اســت برای صبحانه فقط سه 
هزار تومان، برای ناهار ۶ هزار تومان و برای شــام 

چهار هزار تومان از دانشجو بگیریم.
گنجی درباره تأمین مواد اولیه غذایی دانشــگاه ها 
ایــن خبر را داد کــه از وزارت جهاد کشــاورزی 
خواســته ایم شــرایط دانشــگاه ها را ضروری تر از 
جامعــه در بــازار ببینند. با این حال دانشــگاه ها 

خودشان مواد اولیه را تهیه کرده اند.
مشاور وزیر علوم درباره تعداد پرس های غذایی که 
تا پایان سال جاری برای دانشجویان طبخ می شود، 
هم این طور می گوید: بر اســاس برنامه ریزی های 
صورت گرفته، تا پایان امســال ۳۱ میلیون پرس 
صبحانه، ۲۶ میلیون پرس شام و ۶۶ میلیون پرس 

ناهار در اختیار دانشجویان قرار می دهیم.
رییس صندوق رفاه در پاســخ به این ســوال که 
بزرگ تریــن بحران خــود را در ســال تحصیلی 
جدید چه موضوعی می دانید، مانند ســایر روسای 
دانشــگاه ها به بودجه اشــاره کــرد و گفت: البته 
بزرگ ترین بحران نداریم و اگر بودجه دانشــگاه ها 

کم نیاید، مشکلی از نظر رفاهی نخواهیم داشت.
هیأت امنای صندوق رفاه دانشجویان برای مهرماه 
امســال هم قیمت غذا و خوابگاه دانشجویان را در 

مقایسه با دوره های قبل تغییر و افزایش داد.
با توجه به نگرانی های دانشگاه ها نسبت به کمبود 
منابع مالی و رو زدن ماهانه شان به سازمان برنامه 
و بودجه در خصوص دریافت بودجه مصوب شــان، 
امیدواریم همزمان با شــروع مهرماه، شــاهد افت 
کیفیت غذای دانشــجویی، صف کردن سینی های 
غذا در اعتراض به کیفیت ها در محیط دانشــگاه، 
به ســازی مناســب خوابگاه ها و عملکرد رضایت 
بخش سیســتم های گرمایشــی و سرمایشــی و 

معضلاتی از این دست نباشیم.

گزارش

رنگ بندی گواهی نامه های رانندگی در 
3 رنگ

سرهنگ محســن صوفی، رئیس اداره حقوقی پلیس 
راهــور فراجا یکی از برنامه های در دســتور کار پلیس 
راهور را رنگ بندی گواهی نامه های رانندگی عنوان کرد 
و گفت: در صورت تصویب و اجرایی شدن این پیشنهاد 
پلیس راهور، گواهینامه های راهنمایی و رانندگی در سه 
رنگ و رده رنگ بندی می شود و به تناسب عدم تخلف 

رانندگان رنگ گواه ینامه ارتقاء می یابد.

سقف حقوق سربازان وظیفه در 1401
رئیس ســازمان وظیفه عمومی فراجا کف و سقف 
حقوق ســربازان وظیفه در سال ۴۰۱ را اعلام کرد. 
ســردار تقی مهری درباره میزان حقوق سربازان در 
ســال ۱۴۰۱ اظهار کرد: حقوق سربازان سال های 
گذشته و به عنوان مثال سال های ۹۷ و ۹۸، حدود 
۲۵۰ یــا ۲۰۰ هزار تومان بــود که البته به درجه و 
مدرک تحصیلی فرد بستگی داشت، اما خوشبختانه 
کف حقوق ســربازی ۲ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان 
و ســقف آن نیز تا ۸ میلیون تومان اســت. رئیس 
ســازمان وظیفه عمومی فراجا افزود: طی صحبتی 
که با ســربازان اســتان های مختلف داشتم از میان 
ســربازانی که در مناطق مــرزی خدمت می کنند 
مجردهــا تقریباً بــالای ۴ میلیــون و متاهل ها نیز 
حدود ۶ میلیون و ۸۰۰ هزار تومان دریافتی دارند.

صفر تا صد اجرای طرح »هوشمندسازی 
کروکی ها«

رئیس پلیس ترافیک شــهری پلیس راهور فراجا 
دربــاره نحــوه اجرای طــرح »هوشمندســازی 
کروکی ها« توضیحاتی را ارائه کرد. سردار سرتیپ 
دوم محمدباقــر ســلیمی اظهار کــرد: تصادفات 
ترافیکی بــه عنوان یکی از موضوعــات مرتبط با 
حمل و نقل ترافیکی در سراسر جهان رخ می دهد؛ 
در کشور ایران نیز به طور میانگین هر سال بیش 
از یک میلیون تصادف از نوع خســاراتی یا منجر 
به فــوت رخ می دهد که موجب تشــکیل پرونده 
قضایی می شود.این مقام ارشد انتظامی ادامه داد: 
در حال حاضر این کروکی ها در سراســر کشور به 
صورت دستی تهیه می شود که ماموران راهنمایی 
و رانندگــی در صحنــه تصــادف ضمن ترســیم 
وضعیــت تصادف، توضیحاتی را در رابطه با حادثه 
مذکور درج  می کنند.ســلیمی بــا بیان اینکه از ۳ 
سال گذشته با حضور سردار سید کمال هادیان فر 
در پلیس راهور فراجا، موضوع هوشمندســازی و 
برخط ترسیم کروکی ها و اعلام نظر کارشناسی در 
ســوانح و تصادفات رانندگی در دستور کار پلیس 
راهنمایــی و رانندگــی فراجا قرار گرفته اســت، 
گفت: هوشمندسازی ترسیم کروکی ها، به صورت 
آزمایشــی در بازه زمانی سه ماهه در شهر تهران 
اجرا شــد و پس از آن نزدیک به یک سال در قم 
و جاده های برون شهری قم به اجرا در آمده است.

وی افــزود: برای اجرای این طرح تمام افســران و 
کارشــناس تصادف در کلاس های آموزشی شرکت 
کردند و به تبلت مجهز شــدند؛ افســران در محل 
تصادف با اســتفاده از تبلت می توانند عکس  و فیلم  
لازم را برای مستندسازی تهیه کنند و کروکی را به 
صورت دقیق تنظیم کــه در ادامه این کروکی های 
آنلایــن، بــرای رســیدگی در اختیــار واحدهای 
رسیدگی به تصادفات قرار بگیرد.سلیمی خاطرنشان 
کرد: پس از ترسیم کروکی آنلاین و مستندسازی از 
سوی افسران راهنمایی و رانندگی یک کد پیگیری 
برای طرفین تصادفات ارســال خواهد شد که آنها 
می تواننــد با ایــن کد پیگیر پرونده باشــند.رئیس 
پلیس ترافیک شهری پلیس راهور فراجا گفت: این 
طرح با رفع اشــکال نرم افزار و با تامین سخت افزار 
مراحل نهایی را طی می کند و این طرح با بیش از ۸ 
هزار کارشناس تا ۳ ماه آینده سراسر کشور اجر در 
خواهد آمد.وی افزود: یکی از واحد های بهره برداری 
از نظر کارشناســی و کروکی تصادفات که پرداخت 
خسارات به عهده آن بوده بیمه مرکزی است؛ بیمه 
مرکزی در این طرح از نظر تامین زیرســاخت های 
فنی و نرم افــزار بوده که این طــرح به عنوان یک 
طرح مشارکتی به جرا در خواهد آمد.این مقام ارشد 
انتظامی با بیان اینکه اجرای طرح هوشمندســازی 
کروکی هــا می تواند نقاط حادثه خیز را شناســایی 
کند، عنوان کرد: افســر  کارشــناس با اجرای این 
طرح می تواند به صورت برخط تمام ســوابق راننده 
و وســیله نقلیه آن را در محل تصادف مشاهده کند 
که این موضوع می تواند اشــتباهات را کاهش دهد.

ســلیمی گفت: یکی از موضوعاتی که زمینه سازی 
بروز ترافیک شــهری و تصادف بوده ایجاد انســداد 
مســیر برای تصادفات صرفاً خســارتی اســت که 
رانندگان می توانند برابــر ماده های قانونی ۸۹، ۸۸ 
و ۸۷ در تصادفات خسارتی، نیازی به حفظ صحنه 
تصادف نیســت و رانندگان می توانند با تلفن همراه 
خود از تصادف عکس بگیرند و در کوتاه ترین زمان 
ممکن وســیله خود را به حاشیه امن جاده منتقل 
کنند؛ همچنین رانندگان در تصادفاتی با خســارت 
زیر ۲۰ میلیون تومان در صورت توافق می توانند با 
پلیس تماس حاصل نکنند و خودشان پس از توافق 
اولیه برای دریافت یا واریز خســارت به مراکز بیمه 

مراجعه کنند.

 استیضاح وزیر بهداشت
 به هیات رییسه رسید

رمضانعلی سنگدوینی، نماینده گرگان در مجلس 
شورای اســلامی از تقدیم طرح اســتیضاح وزیر 
بهداشــت و درمان با امضای بیش از ۳۰ نماینده 

به هیات رییسه مجلس خبر داد.

خبر

همدلــی| »ســالانه ۶۰ هزار معلــول به 
سازمان بهزیستی اضافه می شود«. این آمار 
از افزایش معلولان کشــور را دیروز رئیس 
سازمان بهزیستی اســت در  مراسم افتتاح 
اولین هتل مناسب ســازی شده کشور برای 
معلولان در مشــهد اعلام کرد. علی محمد 
قادری با بیان این که ســازمان بهزیســتی 
بیــش از ۷ میلیون نفر مخاطب دارد گفت: 
۶۰ هزار معلول در سال به سبب تصادف و 
حوادث به سازمان بهزیستی اضافه می شود 
که ۲۰۰۰ نفر از این تعداد ضایعه نخاعی و 

بسترگرا هستند. 
در حالی که رئیس سازمان بهزیستی کشور 
از افزایش ســالانه نزدیک به ۶۰هزار نفر به 
معلولان کشور خبر می دهد که هزینه های 
سرسام آور زندگی معلولان هر روز بیشتر از 
دیروز آنان را خانه نشین می کند. حذف ارز 
ترجیحــی  نیز بیش از پیــش باعث گرانی 
وسایل توان بخشی و اقلام ضروری معلولان 

شده است.
وسایل کمک توان بخشی شامل ارز ترجیحی 
نمی شوند و نیاز جامعه هدف به این وسایل، 
از مســیرهای مختلف داخلــی و خارجی 
برطرف می شــود، اما افزایــش قیمت ها و 
همچنین رشــد نــرخ دلار در بــازار آزاد، 
سبب افزایش قیمت کالاهایی مانند ویلچر، 
سمعک، عصای سپید و... شده است. گرانی 
این وســایل در کنار نبود کیفیت مناسب، 
قشرمعلول جامعه را که به نسبت دیگر افراد 
در چنبــره تنگنا های معیشــتی گرفتارند، 
سرخورده و در مواردی منزوی کرده است.  
بیمه ها از پوشش خدمات توانبخشی   

امتناع می کنند
گرانی وســایل توانبخشــی در حالی است 
که شــرکت های بیمه نیز از پوشش برخی 
از هزینه هــای آنــان بــه ویــژه خدمات و 
تجهیزات توانبخشــی سرباز می زند. همین 
چنــد روز پیــش، مدیــرکل توانبخشــی 
جمعیت هلال احمر گفت: اگر بیمه های پایه 
همچنــان خدمات ارتز و پروتز را پوشــش 
ندهند، با افزایش چشــم گیر هزینه دست 
و پــای مصنوعی و ارتزهای کمک  حرکتی، 
معلولیت افراد منجر به خانه نشینی و خروج 

آنها از مشاغل کنونی و بازار کار می شود.
پیمــان پیشــگاهی مدیر کل توانبخشــی 
این جمعیت به رســانه ها گفــت: در اغلب 
کشورهای دنیا، حتی جوامع درحال توسعه، 
بیمه های پایه خدمات توانبخشــی از جمله 
تهیه ارتزهــا و پروتزهای کمک حرکتی را، 
ســال ها پیش تحت پوشــش قرارداده اند؛ 
چراکه بازگشــت توان خواه به زندگی عادی 
برابر با اشــتغال او و جلوگیری از پرداخت 
توســط  درمانی  مــدت  بلند  هزینه هــای 

بیمه هاست.
وی ادامــه داد: اما در کشــور ما بیمه های 

پایــه حاضر شــده اند؛ ســال ها هزینه های 
درمانی و از کارافتادگی معلولان را بپردازند 
ولی از پوشــش خدمات توانبخشی امتناع 
کننــد. بیمه های پایه بــی آنکه به صدمات 
روحی و جســمی خانه نشینی توجه کنند؛ 
توان خواهــان را از بازگشــت به محیط کار 
و جامعــه دور می کنند.بســیاری از مردم 
گمان می کنند اگر فردی یک دست یا پای 
مصنوعــی دارد؛ می تواند یک عمر را بدون 
هیچ هزینــه و اقدام خاصــی زندگی کند. 
درحالی کــه بهترین پروتزها عمری بیش از 
چند ســال ندارند و افزایش قیمت ها باعث 
شده آمار تعمیرات پروتز و ارتز در واحدهای 
توانبخشــی ما افزایش و آمار تعویض آن ها 
کاهــش یابد. معنی این آمــار افزایش آلام 

توان خواهان در کشور است.
در  توان خواهان  اغلــب  افزود:  پیشــگاهی 
حــوادث رانندگی با خودروهای ارزان و کم 
کیفیــت یا در محیط هــای کاری صنعتی، 
ســاختمانی و فنی دچار حادثه می شــوند 
و دســت یا پای خود را از دست می دهند. 
بنابرین بیشــتر آن ها از اقشار کم برخوردار 
جامعه هســتند و پشــتوانه مالی چندانی 

ندارند.
جوابگوی  بهزیســتی  حمایت های   

نیازهای معلولان نیست
از  معلــولان  توانبخشــی  هزینه هــای 
حمایت های ســازمان بهزیستی از این قشر 
پیشی گرفته  است، جوری که حمایت های 
مالی این سازمان حتی جوابگوی یک سوم 

هزینه های معلولان را نمی دهد. 
پیش تر بهروز مروتی، مدیر کمپین معلولان 
کشور که خود نیز ویلچر نشین است گریزی 

به نمونه هایی از این افزایش قیمت زد و به 
شفا آنلاین گفت: »قبل از سال ۹۷ سازمان 
بهزیســتی ۳-۲ میلیون تومان از هزینه ۴ 
میلیون تومانی ویلچــر برقی را به معلولان 
مــی داد، اما الان قیمت همین ویلچر ۲۵ تا 
۳۰ میلیون شده است و بهزیستی همچنان 
همــان ۳-۲ میلیــون تومــان را می دهد. 
حداقــل قیمت یــک ویلچــر معمولی هم 
۲ میلیون اســت که بهزیســتی  ۸۰۰ هزار 
تومان آن را می دهد. عصایی که چند وقت 
قبل ۷۰-۶۰ هــزار تومان بــود، اکنون به 
یک میلیون تومان رسیده است. یک سمعک 
استاندارد که قبلا ۲ میلیون بود، الان حدود 
۸-۷ میلیــون  آب می خورد که فقط ۸۰۰ 
هزار تومانش را بهزیستی  می دهد. بریس ها 
و پروتز هایــی که برای معلولان اســتفاده 
می شــود )وســایل نگهدارنده که در داخل 
بدن یا اطراف اندام کار گذاشــته می شود(، 
قبلا ۴-۳ میلیون بوده، اما الان به ۴۰-۵۰ 
میلیون رسیده اســت. قیمت لوازم یدکی و 
تعمیر وسایل توانبخشی هم خیلی افزایش 
یافته، مثلا باتری ویلچر برقی که دو ســال 
قبل ۴۰۰ هزار تومان بــود الان ۳ میلیون 
شده است. یا جوی استیک )دسته کنترلی( 
ویلچر که قبــلا ۱.۵ میلیون بود، الان ۴-۵ 
میلیون شــده، به همین نسبت هم قیمت 

دستمزد تعمیراتش گران شده است.« 
بابیان این که برای اجرای  مروتی همچنین 
قانون حمایــت از حقوق معلــولان به ۳۸ 
هزار میلیارد تومان بودجه نیاز است، گفت: 
»حدود ۵۰ هزار معلول کشــور در ۲۳۰۰ 
مرکــز توانبخشــی و مراقبتــی نگهداری 
می شــوند و تقریبــا همه بودجه ســالانه 

برای نگهداری آن ها  ســازمان بهزیســتی 
صرف می شود. این بودجه آن قدر کم است 
که بیــش از ۹۶.۵ درصد معلــولان که در 
خارج از این مراکز زندگی می کنند، تقریبا 

سهمی از آن ندارند.«
قانون جامع حمایــت از حقوق معلولان به 

طور کامل اجرا شود
وضعیــت بغرنج زندگی معلــولان در ایران 
در حالی اســت که قانون جامع حمایت از 
معلولان که چهارســال پیش تصویب شده 
اســت، اما این قانون همچنــان به صورت 

کامل اجرا نمی شود. 
این قانون بــه عنوان راهبر سیاســت های 
بهزیســتی ســال  ۹۷ در ۳۱ ماده از سوی 
مجلس شورای اسلامی تصویب شده است  
تا بلکه گوشــه ای از مشــکلات  معلولان را 
برطرف کند، اما آنچه پیداســت این است 
کــه تنها برخی مواد این قانون مانند تامین 
شــهریه دانشــجویان و اختصاص در حال 
حاضر اجرا می شــود. مســئولان بهزیستی 
خــود می گویند تنها ده درصد از این قانون 

اجرا می شود.
در بخشی این قانون یعنی تبصره یک ماده 
۷ به پرداخت یارانه به معلولان تاکید شده 
است.با توجه به این که در تبصره یک ماده 
۷ قانــون جامع حمایت از معلولین صراحتا 
قید شــده اســت یارانه پرداختــی مراکز 
توانبخشی توسط ســازمان، باید مطابق با 
قیمت تمام شــده خدمات باشد، اما بودجه 
سازمان بهزیستی امســال افزایش چندانی 
نداشته و این سازمان قادر به پرداخت یارانه 
مناســب به مراکز توانبخشی مطابق قانون، 

نمی باشد.

گزارش همدلی از مشکلات معلولان کشور 

 خانه نشینی معلولان به علت گرانی تجهیزات توانبخشی 

همدلی| محدودیت های اینترنتی و فیلترینگ شــبکه های 
اجتماعی خارجی که حالا نزدیک به یک ماه از آن می گذرد 
همچنان ادامه داشــته به طوری کــه طبق آمارهای جدید 
نت بلاکس ۸۰ درصد مردم به اینترنت دسترسی ندارند. در 
این مدت اظهارنظرهای زیــادی درباره ضرورت فیلترینگ 
دائمی واتس آپ و اینســتاگرام از ســوی برخی مســئولان 
شنیده شد، اما تا اینجای کار به نظر می رسد دولت در این 
زمینه تمایل دارد تا دســت به عصا حرکت کند. در آخرین 
جلسه شــورای عالی فضای مجازی در حضور سیدابراهیم 
رئیســی به فیلترینــگ دائم این دو شــبکه اجتماعی رای 
نداد. همزمان با این تصمیمات، پنج شــنبه هفته گذشــته 
ایلان ماسک، مدیرعامل اسپیس ایکس اعلام کرد که چند 
ترمینال اینترنت ماهواره ای استارلینک در ایران فعال شده 

است. 
اینترنت ماهواره ای استارلینک با هدف فراهم کردن ارتباط 
ماهــواره ای به مناطق دورافتاده راه اندازی شــده و طرحی 
از اســپیس ایکس برای راه اندازی مجموعه ای از ماهواره ها 
اســت. ایلان ماسک روز پنجشــنبه ۲۱ مهر اعلام کرد که 
چند ترمینال اینترنت ماهواره ای استارلینک در ایران فعال 
شده اســت. با این حال مشخص نیست که پایانه های فعال 

شده در ایران در اختیار چه کسی است.  
 ابهام درباره خدمات اینترنت ماهواره ای

روز ۲۹ شــهریور ایلان ماســک اعلام کرد کــه به دنبال 
معافیــت از تحریم های ایالات متحده علیه تهران برای ارائه 
خدمات اینترنت ماهواره ای استارلینک به مردم ایران است 
اما ســه روز بعــد در روز دوم مهرماه پس از جدی شــدن 
ارائه اینترنت ماهواره ای اســتارلینک در ایران، ســایت این 
شرکت روی اکثر اپراتورهای همراه و ثابت فیلتر شد. برخی 
کاربران در فضای مجــازی، تحقق این امر را با چالش های 
زیادی همراه می دانند. بهنام صمدی، از فعالان شــبکه های 
اجتماعی با اشــاره به هزینه دریافت اینترنت ماهواره ای در 
جنگ اوکرایــن گفت: ایلان ماســک ۱۲۴ میلیون دلار تا 
پایان ســال جاری خواسته تا اینترنت را قطع نکند بنابراین 

چندان نمی توان به این مقدار دلخوش بود.
 اصرار بر ایجاد شبکه ملی اطلاعات

»شــبکه ملی اطلاعات یک واجب شــرعی است. برخی با 

حاکمیت در فضای مجازی مخالفت کردند و فضای مجازی 
را مبدل به قتلــگاه جوانان کردند« این هــا اظهارات اخیر 
کعبی، نماینــده مجلس خبرگان رهبــری درباره اینترنت 
اســت. آیت الله عباس کعبی، جنگ ســایبری را خط مقدم 
مقابله با فتنه دانســت و یادآور شد: در جهاد سایبری باید 
فعال و توانمند شد تا بتوانیم شبکه ملی اطلاعات را هر چه 

سریع تر راه بیندازیم و این یک واجب شرعی است.
او بــا گلایه از فضــای مجازی کنونی عنــوان کرد: فضای 
مجازی رها شده برای دشمنان نظام تبدیل به سنگر جبهه 
نرم گشته که به کمک ســربازان تسخیر شده هر لحظه بر 

علیه نظام فعالیت و نقشه جدیدی را طراحی می کنند.
کعبی با اشاره به اینکه بلندگوهای دشمنان نظام با پول های 
ســعودی و به کمک منافقان داخلی زمینــه ایجاد برعلیه 
ملت و نظــام را فراهم می کنند، ابراز کــرد: اینترنت ملی، 
تقویت شبکه ملی اطلاعات و حاکمیت در فضای مجازی از 
ضروریات کشور است که متاسفانه برخی به دلایل مختلف 
بــا آن مخالفت کردند و فضای مجــازی را مبدل به قتلگاه 

جوانان کردند.
 فیلترینگ دائمی قطعی نیست

درباره میزان خســارت  تحمیل شــده به کسب و کارهای 
اینترنتــی در هفته های اخیر گزارش های زیادی منتشــر 
شده است. براساس برآورد صورت گرفته درباره تاثیر ادامه 
این محدودیت ها بر ترکیب فروش از دســت رفته و هزینه 
اضافه شده کسب وکارها، روزانه حداقل ۵۰ میلیون تومان و 
حداکثر بیش از ۵۰۰ میلیون تومان به مشاغل خسارت وارد 
می شــود. همچنین این مســاله در فعالیت روزمره کاربران 
شــبکه های اجتماعی نیز اختلال گسترده ای ایجاد کرد که 

به عاملی برای تشدید نارضایتی های اجتماعی تبدیل شد.
 ســید کاظم دلخوش، نماینده مجلس یازدهم درباره زمان 
رفع فیلترینگ شــبکه های اجتماعی، گفت: ما نســبت به 
وضعیت کســانی که در فضای مجازی کسب و کار داشتند، 
تذکر داده ایم و پیگیر هم هستیم که از طرف دولت وضعیت 
آنان روشن شود. ولی از سوی دیگر استفاده های غیر معقول 
و حتی سوءاستفاده هایی هم از این فضا می شود. به هر حال 
این شــرایط پیش آمده و باید تا زمان مســاعد شدن فضا، 
تحمل کرد. ما خودمــان هم نگرانی هایی داریم و منتظریم 

تــا هر چه ســریع تر این اقدامات انجام شــود تــا بتوان از 
فضای مجازی اســتفاده کرد. او در مورد احتمال جایگزینی 
پیام رســان های داخلی، عنوان کرد: بعیــد می دانم. فعلا به 
دنبال این هســتند که فضا آرام شود تا دیگران سواستفاده 

نکنند.
حســینی کیــا، یکی دیگــر از نمایندگان مجلــس نیز در 
خصوص زمان رفع فیلترینگ گفت که شــرایط باید مساعد 
شود. یکی از موضوعات جدی که شبکه های اجتماعی دارند 
این است که باید در کشــورها نماینده داشته باشند. چون 
آنان نپذیرفتند در کشــور ما نماینده ای داشته باشند، این 
امر دچار چالش شــده است؛ چرا که با شبکه های اجتماعی 
نمی تــوان براندازی کرد ولی در آن هــا وارد بحث براندازی 
شــده اند. او در خصــوص احتمال جایگزینــی پلتفرم های 
داخلی، عنوان کرد: گام اول می تواند این باشد که داخلی ها 
را تقویــت کنیــم. گام دوم هــم می تواند این باشــد که 
]پلتفرم های خارجی[ پای کار بیایند و مسئولیت پذیر شوند.

 بی اعتمادی و ضعف پیام رسان های داخلی
اظهــارات ایــن نماینده مجلــس درباره لزوم اســتفاده از 
پلتفرم های داخلی در شــرایطی اســت که در حال حاضر 
اقبــال به این پلتفرم هــا به دلیل آنچــه بی اعتمادی گفته 
می شــود پایین اســت. ذبیح الله اعظمــی، نماینده مجلس 
یازدهم در این زمینه گفت: یک بخشــی به کم اعتمادی و 
بی اعتمادی مربوط می شــود اما به هر حال مشکلات مردم 
را رفع می کنــد. خیلی از افراد و خانواده ها نیاز دارند که از 
احوال هم خبردار شــوند. کســانی هم که مشکل و نگرانی 
دارند، قطعا ســراغ پیام رسان های داخلی نمی آیند. چندین 
پیام رســان داخلی داریم که هیچ کدام سرعت و دقت لازم 
که در واتساپ و اینســتاگرام می بینیم را ندارند. به عنوان 
مثال روبیکا را می گویند معادل اینستاگرام است ولی اصلا 
آن امکانات را ندارد.او در پاسخ به این پرسش که چه زمانی 
اینترنت به وضعیت عــادی و قبل باز می گردد، اظهار کرد: 
زمانش را نمی دانم اما ســرعت اینترنت بسیار پایین است. 
البته پیام رســان های داخلی و گوگل مشــکلی ندارند ولی 
ســرعت قابل قبول نیســت. به همین دلیل هم تعدادی از 
همکارانم در مجلس تذکر داده و برای رفع این مشکلات به 

ما قول مساعد داده اند.

چند ترمینال اینترنت ماهواره ای در ایران فعال شد

قطع دسترسی 80 درصد مردم به اینترنت
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